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RAN HElM 

Dagen og frenltiden 
D et kan jJasse a starte denne ak tuelt

oversikt m ed en prat om VaJTet . I kke sa 
a f orsta at det ikke er andre pro blem er 
til. M en vmrgudene har sannelig gitt ass 
grunn til star undring den senere tid . 
E tt er en rekordartet ned bvn i 1971 , 
smd ig i hestm anedene, ble kranen plut 
selig og effektivt skrudd til i desember. 
S iden har d et praktisk talt ikke falt hver
ken fnugg eller drape. Pa topjJen av det 
hele m a vi - innhyllet av stevskyer fra 
landeveien - ly tte til at 0 stlandet sner 
ned m ed trafikkaos og annet besv r;er til 
felge . 1 onsvatnet var fullt ved arsskift et, 
m en er siden gatt raskt nedo ver. V i har 
i dag, 6. mars, m attet stanse egen kra ft 
produksjon, hvilket er en betydelig eko
n om isk belastning for ass m ed de stadig 
ekende priser og avgift er pa leiet kraft . 
V i far hllpe at vannsituasjonen ikke u t
vikler seg til det ven e. 

Nar vi snakker om vann, gleder det 
ass a erfare at OjJpdem ningen av N edals
m yrene ikke har fert til den fargeendring 
av vannet sam m an fryk tet . T vert im ot, 
det viser seg at vannet i N ea hva renhet 
an gar er fJa heyde m ed 1 onsvatnet. N ar 
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overforingstunnelen fra Selbusjoen til ] onsvatnet en gang blir et faktum , 
skulle derfor bedrift ens vannforsyning vcere sikret ogsa hva kvaliteten 
an gar. 

Aret 1971 ble preget au d en lavkonjunkturen som satt e inn aret for 
og som holdt seg ajennom hele aret . Under de navcerende markeds
forhold blir ordreinngangen svcert kortsiktig, fJroduksjonen som folge au 
dette m er opfJstykket og derfor mindre rasjonell. Samtidig har vi mattet 
absorbere sterkt okende omkostninger. Naturlig nok ble 1971 derfor ikke 
noe rekordar produksjonsm essig sett, og det okonomiske resultat mindre 
tilfredsstillende. Vi ma imidlertid glede oss over at det har lj'kkes a opp

rettholde full beskjeft igelse hittil, og vi far bare hape at det skal bli mulig 
a kom me gjennom denne perioden uten a matte ga til innskrenkning au 
fJroduksjonen. 

Nar del gjelder 1972 er del tegn til en svak bedring pa m arkedet. 
Kraftlin er-prisen rapporteres a vcere stigende, og dett e forer vanligvis til 
at markedet for sekkepapir bedres, og at bedringen forplant er seg til de 
ovrige kraftpa jJir-kvaliteter. D et synes imidlertid rikt ig a regne med at 
det ikke blir noe drastisk omslag i positiv retning i 1972, og at ogsa 1972 
vil for ventes a bli et forholdsvis svakt ar markedsm essig. 

Bortsett fr a tommerprisene som i skrivende stund enna ikke er fastlagt, 
ma vi ogsa i ar regne m ed en betydelig okning i omkostningene. Arets 

tariffojJpgjor star for doren, og vi ma i alles interesse hape at lonnstilleg
gene blir holdt innenfor en rimelig ramme og at man ikke strekker seg 
Lenger enn skinnfellen rekker under de radende forhold. 

I denne situasjon har vi intensivert arbeidet m ed den interne rasjonali

sering. Vi har grunn til a glede oss over en rekke forbedringer som alle
rede er oppnadd, m en mye kan enna utrettes. Vi har tro fJa at arbeide t 

i de nye samarbeidsorganer og eff ektiviseringsutvalg, sist na pa vedlike
holdssektoren, skal kunne gi gode resultater. T eknisk kundeservice er 
bygget ut og dett e ansvarsomrade er lagt under laboratoriesjefen. H en
sikten m ed denne serviceordning er a utvide kontaktflat en m ed vare 
kunder slik at k ualit etssporsmal og andre tekniske sporsmal kan bli 
behandlet pa en eff ektiv mate. 

Komitearbeidet for a stake opp kursen for den fremtidige industri
virksomhet pa Ranheim sett i konsernsammenheng ncermer seg na sin 
avslutning. For innstillingen er behandlet i vart styre kan jeg ikke ga i 
detalj m ed dens konklusjon. Sa m eget kan imidlertid sies at man basert 
pa markedsundersokelsen finner del riktig i store trekk a beavre navcer

ende produktspektrum og a videreutbygge de storre konverteringsavdelin-
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ger som sekk- og jJajJpemballasjeprodu ksjonen. N oe av produksjonen i 

etterbehandlingsavdelingen som tiden er lgpt ifra er funn el a vcere lite 
regningssvarende og vil m att e ned trappes eller helt u tga. Vi ser det ikke 
som noe jJroblem a finne annen beskjeft igelse fm d en arbeidskraft som 
frig jgres. D el vil bli bruk for alle i de nye avdelinger. F abrikkens cellulose
behov vil kunne dekkes fr a navcerende cellulosefarikk en tid fr emover. 

SjJmsmalet om en nye cellulosefabrikk er en konsem sak der en rekke fak
torer kom m er in og som vil kreve adsk illig m er tid fm u tredning . 

Vi m ener det er av den st0rste betydning fm· var bedrift og for dens 
frem tid ige utvikling at vart land blir tilslu ttet et u tvidet E F. E n n cermere 
redegj0relse for denne sak er gitt i en egen artikkel i dette nummer. 

Sa muker jeg alle vare m edarbeidere en god paske. 

Ranheim og E F 
Sp0rsmiUet om m edlemsk ap i EF 

er en av de m est betydningsfulle sa 
ker fo r va rt la nd g jennom den senere 
tid. Sak en ska l frem t il veiledende 
fo lkeavstemning 24. og 25. septem ber , 
og i ma nedene som kommer kan vi 
r egne m ed en 0kende m engde infor
masjon og agit a s jon f r a t ilhengere og 
motst a ndere a v norsk m edlemskap . 
Det e r a h a pe a t deba tten fAr et sak
lig pr eg og a t folk f lest i demokra t isk 
tradis jon vil kunne vurdere agitasjo
nen med k r itisk sans og ska ffe seg 
g runnlag for en selvstendig over be
visning . Innen a vstemningen f inner 
st ed plik t er vi enhver a v oss a forme 
var oppfatning , for da sp0r res det 
bare om ja eller nei. 

Tilsva r ende f0ler vi en plikt til -
pa saklig vis og uten a ville vekke til 
politisk deba tt - a informere om var 
bedr ifts forh old til EF-sp0rsmiUet . 
Det er ikk e bare vare meda r beidere 
som ha r kra v pa a fa vit e hvorda n 
bedr iftens sit ua s jon er. Det g jelder 
ogsa a ndre som direk t e eller indirekte 
bemres av bedriftens utvikling - fo r 
r etningsforbindelser , det lokale sa m-
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f unn osv. Den k orte overs ikt som g is 
i denne a rtikkel er ikke m ent a vrere 
utt0mmende, m en vi vii i bedrifts
utvalg og pa a nnen ma t e g i supp
lerende informa sjon i t iden som kom
Jn er. 

Norsk trefo redlings industris forhold 
t il EF er g jort r ede for bla nt annet i 
en brosjyre ut a rbeidet av Europa 
bevegelsen . Denne er lagt f rem i be
driftens spiserom og k an skaffes ved 
henvendelse ti l persona lkontoret. Det 
pek es her pa a t treforedlings indu
strien i vart la nd ikk e ha r nevnever
d ige ek spa nsjonsm ulighet er i fo r m av 
0kt virkestil gang , m en a t man rna 
basere vider eutviklingen pa en st erk 
gra d av foredling og pa a vsetnin g a v 
spesia lkvalitet er . Norsk treforedling 
er tra dis jonelt en eksport industr i, og 
for a oppna en ek spa ns jon basert pa 
!10yere foredlingsgrad kreves de stlilr
re mar k edsmulighet er som EF f0rer 
m ed seg. Dette g jelder ogsa var be
drift . Hovedpart en a v va r eksport gar 
t il lan dene i et u tvidet EF, fremfor 
a lt t il Storbrit a nnia. Hvis vi bli r sta 
cnde utenfor et utvidet E F , vii va r 



eksport til disse land bli rammet av 
EF's ytre tollsa t ser . Va r eksport av 
papir og spesia litet er til disse m ar
k eder er og vii fortsatt vrer e a v vita l 
betydning for bedriftens utvikling og 
for va re bestrebelser pa a sikre og 
bygge ut gode a rbeidsplasser. 

Etter hvert som va r e tollsa t ser mot 
de 0vrige EF-la nd etter en tils lutning 
g ra dvis trappes ned, vii vi m atte 
r egne m ed 0k et k onkurranse pa det 
norske m arked fra disse land. Vi 
frykter imidlertid ikke denne konkur
ra nse for flerta llet a v de produkter 
som vi f rem stiller . Vi h a r en beskyt
t else i Ia vere fraktomkostninger, og 
fordel ved en nre r k ontakt m ed vart 
hjemmemarked. Srerlig for de kon
vert erte papirprodukter som b0lge
pa pp, sekker osv. betyr det m eget a 
ha nrer kontakt m ed m a rkedet. P a 
hjemmema rkedet ha r vi imidlertid 
for enkelte av va re produkter en gan
sk e f0lba r konkuranse fra la nd som 
ikke r egnes a komme m ed i EF. Der
som v i kommer m ed, vii vi sannsyn
ligvis nyt e godt av den beskyttelse 
som ma n venter EF vil g i sin pa pir
industri overfor a ndre la nd. 
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Bedrifter som ha r det norsk e hjem
m emark ed som sitt hovedomra de, og 
det g jelder R a nheim, er inter essert i 
a t norsk 0konomi er god og sunn og 
a t den norsk e kj0pek raft er stor. Vi 
tror a t dette best k an iva ret a s ved a t 
Norge blir m ed i et utvidet EF. 

Andre sider ved sak en , som et a ble
ringsrett , f ri bevegelse a v a rbeids
kraft , milj0vern m . v. ber 0rer ikke 
va r bedr ift pa noen spesiell m a t e. 
R ent generelt ser vi det som en for
del a t det vil bli en h armonisering a v 
reglen e innen m edlem slandene pa 
disse felter. Ma n vii pa denne m a ten 
hindre diskriminerende bestemmelser, 
hvilket k an ha stor betydning for ek
sempel n a r det g jelder sp0r sm a!et om 
fina nsiering a v milj0verntiltak . 

Vi k an som en oppsummering kla rt 
utta le a t det er vesentlige fordeler for 
bedriften og dens a nsatte ved norsk 
m edlem sk a p i EF. Et intimt 0ko
nomisk f ellessk a p m ed de vesteurope
iske land som vi tra disjonelt pa a ile 
omra der f0ler et n rert f ellessk ap m ed 
vii ogsa gi var bedr ift en trygger e 
0konomisk basis for fremtidig utvik
ling. 

F . K iceT 



Salgsdisponent Alf Efschen g ikk 
ved utgangen a v 1971 over i pensjon
istenes r ekker etter oppna dd pensjons
a lder . Ved denne a nledning er det en 
g lede for m eg a bringe ha m en t akk 
for godt m eda rbeidersk a p og pa vegn e 
av bedriften a utta le va r store aner
kjennelse for det gode og fortjenst
fulle a rbeid som ha n h ar nedlagt . 

Disponent Efsch en ha r a rbeidet hos 
oss i over 30 a r . I denne tiden ha r be
driften utviklet seg fra en enkel cellu
lose- og papirfabrikk m ed en a r spro
duksjon pa 10.000 tonn til hva den er 
i dag, en moderne helintegrert tre
foredlingsbedr ift m ed en a r sproduk
sjon henimot 60.000 tonn og m ed en 
lan g r ekke godt utviklede spesia lav
delinger. R a nheim hadde vel ikke 

5 

vrert h va den er i dag uten Efschen. 
H ans initia tiv, iderikdom, stor e erfar
ing og innsikt i papirbra nsjen h a r i 
sterk g ra d medvirket til bedriftens 
vek st og utvikling g jennom disse a r. 
Med vel underbyggede st a ndpunkter 
og m ed fast ledende h and ha r h an 
preget utviklingen . H a ns a ldri svik
t ende gode hum0r og h a ns evne til a 
t a va nsk elighet ene m ed et smil ha r 
skaffet ha m en stor venneskare inneii. 
bransjen , noe som t a ll r ike r eaks joner 
fra va re f or bindelser pa n yheten om 
Efsch ens f rat reden ha r ba r et bud om. 

Vi takker Efsch en for godt m ed
arbeidersk ap og vi 0nsk er ha m gode 
rike a r frem over og glede ved a for
f0 lge og utdype sine ma nge inter esser. 

F. K icer 



Av Ranheim Papirfabriks historie 
(Forts. fra nr. 4 1971 ) 

En kraftpapirsa mmenslutning had
de et godt forbilde a bygge pa: Fra 
1927 ha dde de skandinaviske Cap
fa br ikker sluttet seg sammen i Scan
Cap og kunne oppvise h elt tilfredsstil 
lende resulta t er. Den 7. november 
kunne direktor K irer fremlegge for 
Ra nheims direksjon et forslag til a v
t a le som arbeidsk omiteen fo r en kar
tellavta le ha dde satt opp, og Kirer 
fikk bemyndigelse til a tiltre avtalen 
pa R a nheims vegne. Direksjonen var 
nok oppmerksom pa a t en avtale 
«sandsynligvis vilde m edfore ,at flere 
av vore storste engelsk e kj0pere a v 
Unglazed fremtidig vilde drekke sitt 
behov hos britisk e fa brikker . Om pri
sene for tsa tt skulde vrere fr i, m atte 
ma n regne m ed a t de ogsa for Eng
lands vedkommende vilde fa lde sa 
sterk t, a t de ikke vilde sk affe oss 
nogen fortj eneste utover de direk te 
produksjonsomkostninger, og samti
dig vilde medf0re fa r e for 0k et told 
og vanskeliggj0re de toldpolitisk e 
forhandlinger m ed Eng land som m an 
nu star foran. » 

Scancraft omfa ttet samtlige kra ft
pa pirfa brikker i Norge, Sverige og 
F inla nd med to mindre unntagelser. 
Ka rtellet s oppgave var a opprettholde 
visse minimumspriser og dessuten re
gulere produksjonen delvis ved inn
skrenkninger, like for a ile, og delvis 
ved at de fa brikker som ikke kunne 
oppna de fastsatte priser fikk erstat
ning for den ekstra produksjonsinn
skrenkning som ville oppsta derved. 
Avtalen medgav individuell frihet til 
a avslutte kontrakt er innen kartel
let s prisra mme. Det omfa ttet fabrik
k er pa tilsammen ca. 250.000 tonn 
a rlig, derav Norge 40.000, Sverige 
180.000 og Finla nd 30.000 tonn. 

Det viste seg at k a rtellets ek sistens 
ble m eget vigtig under forhandlingene 
m ed England. Og efter ba r e et par 
maneders virke viste r esultatet seg i 
fo rm av et m ere stabilt marked m ed 
fastere priser. Trykket pa det uten
la ndsk e mark ed ha dde fora nlediget 
R a nheim til a g j0r e fremst0t p a det 
innenla ndsk e marked m ed resultat at 
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avsetningen innenla nds kom i jevn 
vekst. 

R a nheims produksjon i 1932 fore
gikk under innskrenket drift i den 
st0rste del a v aret , kun i to korterc 
perioder, 15. juni- 7. au gust og 29. 
a ug ust- 7. september , kunne a ile 
maskiner k jores. Arsaken var m a ng
lende ordres. Tota lresulta t et ble som 
f0lge derav 7512 tonn pakket papir, 
ca. 60 prosent av a r skapasiteten, med 
produksjonspris kr. 269,10 pr. tonn , 
nre r normalen .Arbeidsforholdene be
tegnes som gode i 1932, tariffene ble 
prolongert til 15. a ug ust 1933. 

Utviklingen av R a nheims finanser 
i 1932 ville fremby et urolig bilde hvis 
den skulle trekkes opp i det a ljer. Den 
norske Creditbank fulg t e n0ye m ed i 
forretningenes gang, og bl. a. foreslo 
banken at Ranheim skulle ta opp ut
g iftsbudsjettet til revisjon og anmo
det om fors lag til mulige innskrenk
ninger, idet dette m a tte «Vies den 
st0rste oppmerksomhet sa len ge der 
ikke kan kj0res pa ba la nse. » - Og 
Ha mbros Bang forl a ngte som betin
gelse for ytterligere st0tte at inne
haverne av obligasjonslanene skulie 
ga inn pa at det forel0pig ikke bet a l
t es noe avdrag og at rentene utbe
taltes bare delvis. Det rn a ha vrert !itt 
av en pille a sluke for direksjonen (og 
obligasjonseierne) , m en den m atte 
ned. Gjennom a dvokat J. P . H eyer
dahl ble g jort h envendelse til eierne 
av obligasjons la n II (av 1920) , rest 
kr. 1.386.000,- , om avdragsfrihet i 
2 ar og tilsvarende fo r len gelse av a v
dragst iden , utsettelse av rentebet a
lingen pr. 30. april. Dette g ikk i orden 
m ed samtykke fra 461 av de 462 obli
gasjoner . Det eldst e obligasjonsla n, 
av 1909, ble innfridd ved at fors ik
ringsselskapet Viking overtok r est en , 
ca. kr. 100,000,- . Bankene fortsatte 
sa med a st0tte Ranheim , bl. a. m ed 
hensta nd m ed beta ling av renter pa 
kassakreditten , dog m ed utvidet sik
k erhet i form av forlagspant. 

I og med a rsregnskapet for 1931, 
forelagt for den a rlige genera lfor
samling 22. juli, var det konstatert 



F1·a det gamle fyrhuset nvidt i tyvearene. - Fra venstre: Johannes Fissum, 
L ttdvik Syrstacl, P. G. L uncl, Gerhard Johansen, Anton W e1·klancl, Edvardsen ? 

at ca. 50 prosent av ak s jekapita len 
var tapt. I den a nledning besluttet 
generalforsamlingen a sammenka lle 
en ekstraordinrer generalforsamling 
for a beh and!e «Sp0rsma!et om hvad 
der rna foretas». Det inntra ff imidler
tid noen endring i forho ldene, sa a t 
den bestemte ek straordinrer e gen era l
forsamling ikke ble innka lt. 

Da arsregnskapet for 1932 forela 
viste det et driftsunderskudd pa ca. 
230.000 kroner, visstnok noe mindre 
enn aret i forveien, men dog. Man 
konstat erte at na var h ele aksjekapi
t a len t a pt. P a den a nnen s ide va r det 
sikre t egn pa a t det var innledet et 
omslag i konjunkturene. Og man 
ful gte spent m ed i hva Scankraft 
kunne utret te for a skaffe varig bed
ring;. 

R anheim hadde hittil ikke h att (be
hov for?) no en reisende selger, hver
k en pa det innenla ndske marked elle r 
utlandet. Et mer intenst salgsarbeid 
var det na blitt n0dvendig a sette i 
verk. I stilling som reisende selger ble 
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fra mai 1932 a nsatt hr. A. Ellingsen , 
den ene av R a nheims senere dispo
nenter. H ans a rbeidsfelt ble ba de inn
la ndet og ut la ndet. 

19 33 

Spenningen med Scankraft utl0stes 
etterhvert som r esulta t ene ble a pen
bare, og de svarte til optimistenes 
forventninger. Av de konkrete tiltak 
k a rtellet ha dde gatt til skal noteres at 
i f0rste ha lvar fora nlediget det en 
produksjonsinnskrenkning pa 20- 25 
prosent, i siste halva r 5- 10 prosent. 
I de siste 3--4 maneder av a ret kunne 
Scankraft forh0ye prisene, slik at ved 
arets utl0p Ia de h0yere enn a ile a n
dre papirpriser. Man regnet a t prise
ne da Ia 2-3 pund sterling h0yere 
enn h va de ville ha vrert om det ikke 
ha dde eksistert noe k a rtell, overpri
sen representerte ca. 17 prosent av 
produksjonsprisen . Da R a nheim pa 
grunn av sin store produksjon av 
uglittet papir i arets !0p ha dde van
sk elig for a finne avsetning for denne 



kvalitet, fikk vi i erstatning fra Scan
kraft et bel0p pa ca. kr. 100.000,
brutto. 

P a ett enkelt punkt va r Scankraft
avtalen ikke tilfredsstillende: Den 
g ja ldt bare for ett ar a d gangen. Den 
matte fornyes hvert ar innen 30. sep
t ember. I direksjonsm0te 21. septem
ber fikk direkt0r Kirer fullma kt til a 
fornye Scankrafta vtalen pa R anheims 
vegne. 

Det tilskrives i a lminnelighet Scan
krafts innflytelse at den engelske im
porttoll pa kraftpapir i l0pet a v 1933 
ble satt ned fra 25 % til 16,7 % - det 
gamle leie fra 1931 og a rene f0r. 

Det skal ellers bemerkes at Norges 
eksport a v papir i a lminneligh et g ikk 
tilbake i 1933, ba de i volum og verdi. 
Det skyldtes bl. a. - og k anskje s rer
lig - va re urolige a rbeidsforhold med 
derav f0lgende usikkerhet m ed leve
ringstideT. De utenlandske kj0pere 
kj0pte under ellers like forhold heist 

fra de la nd som leverte va r ene til 
kontrah ert tid. 

Av den norske kraftp apireksport 
gikk i disse ar ca. 90 % til United 
Kingdom. Det var saledes en sak av 
f0rste ordens betydning at salgsorga
n et pa st edet var helt i orden. Our 
friend J ack Mutimers pla ner om 
kraftpapirfa brikk i England va r som 
nevnt ikke lagt i arkiv. Men utvik
lingen i f 0rste i f0rste halvar av 1933, 
Engla ndsavtalen - i forbindelse m ed 
at Ranheim ha dde bestilt ny papir
maskin - virket til a t ha n oppga 
sine planer. Det ble i juli truffet a v
tale m ed Mr. Mutimer, som g jenopp
tok sin salgsvirksomhet pa samme 
energiske m ate som tidligere a r. 

P a det innenla ndske ma rked var 
m a n kommet et stykke pa vei med en 
ordning som ha dde til hensikt a elimi
n er e en usunn konkurranse fra noen 
fa brikker utenfor De norske P apir
f abrika nters Forening. 

(Forts.) 

Protoko/1 Ira mete i bedriltsutva/get 
Bedriftsutvalget ved A/S R a nheim 

Papirfabrik holdt m0te i konferanse
rommet i hovedkontoret fra kl. 1800. 
Til stede: Fredrik Kirer, Erling Dyb
lie, Audun M0ller, Kjell Hilma rsen , 
Gunnar Borhaug, Peder Myhre, Egil 
Gipling, Aksel Berge, Jostein Hongslo 
og Svein Mosand. 

FoTfall: Alf Efschen, 0istein Saks
vik, Aud Eidem, Arnfinn Knudsen . 

Dagsorden : 
1) Orienterende meddelelser fra 

bedriftsledelsen. 
2) Opplreringssp0rsma l. 
3) Bedriftsidrett . 
4) Eventuelt. 

1) OTienteTende meddelelseT fTa 
bedTi ftsledelsen. 

Direkt0r Kirer innledet med a be
skrive aret 1971 som et begivenhets
rikt a r som for Ranheims vedkom
mende i og m ed sa mmenslutningen 
med Nordenfjelske Treforedling be
t egner slutten pa en epoke og begyn
nelsen pa en ny. Under de nye for
hold som del a v et st0rre konsern er 
det all grunn til a regne m ed en g un
stig utvikling for bedriften i a rene 
fremover. 
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Treforedlingsbransjen har i 1971 
a rbeidet under vanskelige forhold. 
Konjunkturutviklingen preges gene
relt sett av avsetningsvanskeligheter 
og pressede priser samtidig som om
kostnings0kningen gar sin gang. I til
legg kommer den sterkt 0kende av
giftsbyrde til det offentlige. Gansk e 
nylig er valutasituasjonen bragt i or
den. Dette a nses a vrer e a v stor betyd
ning for a oppna 0kning i den inter
na sjona le h a ndel og derved muligens 
en gradvis forbedring ogsa for var 
bransje. 

Under disse forhold har det ikke 
vrert noen enkel sak a stille opp et 
tilfredsstillende budsjett for 1972. Fra 
samtlige a vdelingers side og under 
ledelse av 0konomiavdelingen ha r det 
i a r vrert nedlagt et dyptgaende og 
g runnleggende budsjetta rbeid som har 
bragt kla rhet i ma nge forhold. Bud
sjettet forutsetter betydelige £orbed
r inger nar det g jelder utnyttelsen av 
arbeidstiden, t a pstid pa m askiner, 
kva litet , r eduksjon a v utskudd og 
fiberta p og a nnen intern rasjona lise
ring. 

Pa tross av de vanskelige konjunk
turforhold er det pa denne mate lyk-



k es a stille opp et budsjett for 1972 
som viser et positivt r esul tat. I bud
sjettet stilles det r ealistisk e m llJ, m en 
det kreves god og h elhjertet innsats 
fra a ile m eda rbeideres side om det 
skal bli til virkelighet. 

Va r ordrebeholdning er tilfredsstil
lende pa k ort sikt. Va r e kunder synes 
a ligge m ed m eget sm a lagr e, hvilket 
f0rer m ed seg kra v om hurtig leve
ring. Dette g ir oss ikke de beste for
utsetninger for en god produks jons
pla nlegging og en r as jonell produk
sjon. Men vi ha per imidlertid a kunne 
opprettholde full produksjon ia llfa ll 
de nrermest e m a neder fremover. 

Bl. a. som f0lge av de ek stra ordi
mere vedlikeholdsarbeider i soda huset 
siste Sommer ha r det lykkes OSS a 0ke 
celluloseproduksjonen til 72 kok pr. 
d0gn , og 0kningen pa ca. 4 % kommer 
meget vel m ed etter som det g jennom 
de senere m a neder ha r funnet st ed en 
0kning a v papirmaskinka pasitet en , 
spesielt hva angar PM 6. 

N ar det g jelde r fibertap , r egner vi 
m ed gansk e snart a oppna en bet yde
lig forbedr ing. Et n ytt kvistma sse
filter er nylig kommet i drift, og kom
binert m ed a ndre tiltak pa denne 
front stiller vi oss som m a l a h a lver e 
va rt fiberta p, som betyr a t vi r egner 
m ed a komme n ed pa ca. 2 %. 

I overingeni0r Sak sviks fra vrer r e
degjorde Kire r for utviklingspla nen e 
i tiden fremover. Det er na kla rt fo r 
en utvidelse i sekkefa br ikken , og i 
innevrerende uke sk a l det tas stilling 
til innkj0p av n y hylsemaskin og n y 
bunnlegger. De nye m askinene ventes 
a komme i dr ift i ma ijjuni. 

Det nye b0lgepapplageret ventes 
f erdig strak s over n ytta r. 

En utvidelse av h ylsemaskinens 
t0rkeanlegg er ogsa besluttet . 

Gummieringsavdelingens nye opp
l0serta nk for lim er sna rt m ontert . 

Overingeni0r M0ller kunne opplyse 
at de tilf0rs!er vi n a om dagen k an 
reg istrere a v f erdighugget flis, er 
blokningsflis . Denne flisen k a n ga 
inn i produksjonen pa vanlig m a t e, og 
den beste ordning synes a vrere a t 
man stopper huggeriet l0rdag etter
middag for kj0ring a v blokningsfli s. 

Gipling opplyste a t m a n i huggeriet 
til sta digh et opplever at st einer blir 
med t0mmer og la ngflis som ha r vrert 
lagret i fj re r a, og a t dette ha r bevir-
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k et m ange knivskift. Han mente at 
det ville vrere en fordel om man pa en 
eller a nnen m a te kunne forebygge a t 
slike ting skjer . 

M0ller kunne m eddele a t den for
a ndring som i sommer ble utf0rt i 
soda huset ha r g jort det mulig for oss 
a opprettholde, ja, endog 0k e produk
s jonen av cellulose. 

Over ingeni0r Borha ug nevnte inn
ledningsvis a t budjsetta rbeidet for 
1972 ett er n ytt profitcentersystem 
ha dde vrert m eget n yttig. Det ha r 
bedre enn tidligere avdekket g ra den 
av l0nnsomhet ide enkelte a vdelinger . 
Det er na helt kla r lagt a t de fleste 
etterbeha ndlingsavdelinger rna effek 
tiviser es i vesentlig g ra d dersom de 
sk a l bli levedyktige i fremtiden. 

I den anledning nevnte Borha ug 
n0dvendigheten av det arbeid som bl. 
a. u tf0res i a rbeidsutva lg, hvor de a n
satte er r epresentert. 

I massivpapp- og hylseproduksjo
nen h a r det pagatt en r ekke fors0k 
for a k omme frem til en ny og bedre 
limtype. Hittil h a r fors0k en e ikke 
vrert h elt som ven tet, men a rbeidet 
med problemet fortsetter. 

I pa pirfabrikken er det fortsa tt 
PM 6 som vies st0rst oppmerksomhet. 
Hastighet s0kningen ha r som ventet 
vist t ydeligere hvor m askinens «flas
k eha lser » er . 

Det er utsikter til a t fortsa tt syste
ma tisk a rbeid vii set te oss i sand til 
g ra dvis a oppna de m a l for produk
s jonen og k valitet vi h a r satt oss. 

Produksjonen pa PM 5 begynner a 
vise jevnere og bedre kva litet. 

Ya nkeemaskinene PM 1 og PM 4 
glir stort sett bra, m en ogsa her h a r 
vi noen svakhet er som s0k es forbed
ret m ed det f0rst e. 

Selv om situa sjonen pa m a nge vis 
ikke gir g runn t il overdreven optimis
m e, ha pet Borha ug pa a t sa mtlige an
satte i h a ns a vdelinger ville se pa de 
problem er vi ha nskes m ed som en ut
fo rdr ing til a oppvise m er flid og vilje 
til 0k t innsats til beste for a ile pa rter. 

Hilma r sen k om i s itt innlegg inn pa 
a rbeidsma rkedet som i h0st ha r bed
ret seg noe, og spesielt ha r m a n f att 
inntrykk av at det n a er en bedre 
k valitet over de a rbeidss0k ende. Men 
fortsatt h ar m a n en for stor turnover . 
Det er naturlig nok flest utskiftnin
ger i t r eskifta vdelingene. I og med 



den bedre kvalitet over de a rbeids
S0kende, h Aper vi at vAren 1972 vii g i 
et bedre biide, men fortsatt rnA vi 
vrere forberedt pA stor turnover . 

2) Opplceringssp0rsmal. 

Hiimarsen redegjorde for de opp
lreringsaktivit eter som er blitt holdt 
i 1971 og planene for 1972. 

N Ar det g jelder opplrering a v ny
ansatte, er man fortsatt la ngt ute av 
rute, men hAper i sa marbeid m ed de 
enkelte avdelinger A fA i stand en 
skikkelig, kontrollert introduksjon og 
f0rstegangsopplrerin g av de nya n
satte, slik at de enkelte straks blir 
tatt hAnd om for innf0ring i det a r
beid de ska l bli satt til. 

Av de viktigste videreopplrerings
tiltak i 1971 orienterte Hiimarsen om 
gjennomf0ringen a v: 

Driftsoperat0rkurs, truckf0rerkurs, 
konstrukt0rkurs, markedsf0rings
kurs, arbeidslederkurs, sa nitets
tjeneste og brannvern. 
Lignende kurs samt grunnkurs i 

fysikk , kjemi og driftsoperat0rkurs 
for celluloseavdelingen vii bli a vvik
let i 1972. 

3) B edriftsidrett. 
Berge ga en oversikt over de idretts

aktiviteter som i dag tiibys de an
satte. Som tidligere har vi m ed tre 
lag i innend0rs hAndba ll, to for herrer 
og et for da rner . Dam elaget har van-
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skeligheter m ed rekruttering, og vi 
hAper pA oppslutning fra a lle avdelin
ger i fabrikken. 

Vi har to lag m ed i fo t ba ll , og f0l
gende a ndre aktiviteter har st0rst til
slutnlng: Skotthyll, ski, skyting og 
bridge. 

Pa Arsbasis beskjeftiger bedrifts
idretten totalt ca. 150 ansatte. 

De utlyste bedriftsidrettsm0ter sam
ler kun 7- 8 delta k ere, hvilket er et 
noe for spinkelt grunnlag for valg av 
administrasjon. Dette er imidlertid 
l0st pA den mAten a t hver enkelt ak
tive idrettsgruppe velger sin opp
mann, og dette synes A vrere en tii
fredsstillende ordning. 

Gipling etterlyste bekjentg j0relser 
av de idrettsaktiviteter som idag tii
bys, og tota lt ukjent var de trenings
timer i Sv0mmehallen hver onsdag 
kveld som er Apen fo r bedriftsidrett. 

Direkt0r Kirer uttrykte i en kom
m enta r a ll mulig st0tte for det arbeid 
som f0res og for videre arbeid fo r 
f remme av bedriftsidretten. 

4) E ventttelt. 

Ingen sak er ble tatt opp under 
eventuelt, og m 0tet ble hevet kl. 20. 

Som tidligere ved Arets siste m 0te 
i bedriftsutvalget , ble det ogsA denne 
gang avholdt en middag ette r m0tet 
med hyggelig samvrer. 

For bedriftsutvalget 
Svein Mosand 



NYE ~IASI<ll~ER l SE KI<EFABRII<l(EN 
I Sekkefa brikken v ii det om kort 

tid skje store fora ndringer p a m askin
fronten . De to eldre m askinene, BL 3 
og HM 3 kommer til a bli demontert 
og i stedet kommer pa deres p lass to 
nye, moderne m askiner. Nya nska ffel
sene er a llerede d0pt henholdsvis BL 4 
og HM4. 

BL 4 vii etter planen bli Ievert a lle
r ede i m a rs m a ned, og den r egnes a 
lwmme i drift i april. Maskinen !eve
res fra firmaet Gartemann & Holl
m ann i Vest-Tyskla nd, fra tidliger e 
kjent p a Ranheim for a ha bygget 
HM 1. Den n ye bunnlegger en er i lik
het med BL 1 en universalm askin som 
kan ta de fleste typer limte-a pne eller 
limte ventilsekker . Den er imidlertid 
utstyrt m ed rotas jonsinnlegger i ste
det for sugemater, og kan derfor kj0-
res m ed h0yere hastighet enn BL 1. 
Den ha r ogsa a ndre fortrinn fremfor 
sin eldre konkurrent, bla nt a nnet for
m es bunnene pa den nye m askinen 
nedenfra i stedet for ovenfra, h vor
ved mye av problemene m ed lims0! 
unngas. 

BL 4 vii etter pressbandet fa pa 
bygd en pakketeringsstasjon. I denne 
stables de ferdige sekkene pa hver
a ndre i et visst a ntall f0r hele stabe
len kj0res ut a v m askinen. Anta l! 
sekker i stabelen k a n innstilles etter 
0nske. Vi r egner med at denne pakke
teringsstasjonen skal vrere f0rst e ledd 
i et fremtidig m er rasjonelt h and
t eringssystem etter bunnleggerne. 

Den a ndre og st0rste nyhet en i Sek
kefabrikken blir en ny universal
hy!~:Jemaskin, i likhet m ed BL 4 ogsa 
fra Gartem ann & Hollma nn. Denne 
m askinen vii i prinsipp og utf0relse 
ligne svrert m eget pa HM 2, m en vii 
forel0pig bare bli utstyrt m ed p er
forasjons- og limverk for 4 ba ner og 
trykkverk for 2 fa r ger. Hvis det 
imidlertid senere skulle vise seg 0n
skelig k an m askinen utbygges til 6 
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baner og 4 fa rger. Som erstatning 
pa HM 3's plass vii maskinen na tur
lig' f0rst og fremst forsyne symaski
nene m ed h ylser. Den vii imidlertid 
vrere like godt egnet for produksjon 
av hylser for limte g lattsnitt og taf
felsekker. HM 4 er ventet til Ranheim 
i m a i, og vii forhapentlig komme i 
drift i j uni. 

I tillegg til de to hovedmaskinene 
er det ogsa bestilt en ny tra verskran 
for rullinnlegg til HM 4 samt en n y 
buntemaskin a v fa brika t Ampag. 

Med 2 moderne univer sal-h ylse
maskiner , 1 r eserve hylsemaskin, 3 
bunnleggere samt sy-automater vii 
vi vrere godt utstyrt p a m askinsiden 
i Sekkefa brikken. Og na r fa brikken 
er plasert som nabo til verdens enest e 
sekkepapir m askin m ed ba de Clupak
aggregat og Fl ii.kt-Tork, skulle ogsa 
ravaresiden vrere best mulig dekket. 
Vi rna derfor ha g runn til a tro at 
R anheim ogsa i fremtiden skal kunne 
klare seg i kampen om sekkekundene. 

Men hva e r sa utsiktene for de 2 
m askinene som ikke Ienger anses ver
dige til a sta i Sekkefabrikken? For 
Bl 3 ser det ikke sa dystert ut. Hun 
(det rna vrere hun, for maskinen har 
ikke vrert fri for luner) blir t a tt i 
innbytte av Ga rtem ann & Hollmann, 
og vii sannsynligvis bli solgt videre 
til et mer solrikt land. Kanskje ender 
hun opp m ed a gj0re en fyrig ita li
ensk cementfa brika nt lykkelig, noe 
hun a ldri h elt maktet a g j0re m ed 
hverken 0 . L arsen eller J. Hongslo. 

For HM 3 er imidlertid ikk~ utsik
tene sa lyse, snarere tvert i mot, den 
skal inntil videre lagr es p a det lite 
solrike Tysklager et . Maskinen vii nok 
a ldri sta opp igjen i sin m eget origi
na le form, det best e den k an h ape pa 
er senere a fa bidra m ed deler til en 
eventuell ny m askinkonfig urasjon. 

G. S. 



Arsm0te i Ranheim Arbeidsmannsforening 
L0rdag 5. februa r 1972 holdt R a n

heim Arbeidsma nnsforening sitt il.r s
m0te i F olkets Hus. 

Arsm0tet ble holdt i stil m ed tidli
gere il.r s opplegg n il.r det g jelder den 
ytre r a mme, m ed delta k else av R an
h eim Mannskor og representant fra 
f orbundsledelsen i Oslo. F olket s Hus 
A-sal va r a rra ngert m ed hvit-duket e 
smil.bord, blomst er og det h ele. 

F oreningens fo r m a nn, P eder Myhre, 
il.pnet og 0nsk et de fremm0tte m ed
lemmer velkommen. Sil. fulgte en 
sangavdeling ved m a nnskoret. Det 
fremf0rte bl. a. den st emning sfulle 
«Augustkveld» av J ohan Viggja, som 
ogsil. er f ra Viggja. Som t a kk for il.r 
visst bes0k ble m annskoret ved det s 
dirigent, Arne La r sen , overra kt en 
blomsterbukett ved P eder Myhre. 

Foreningens beretning for 1971 ble 
r eferert. Likesil. beretninger fra ferie
hjemmet Sa lt0ya og f ra f or eningens 
studiearbeid for samme tidsrom, og 
disse ble enst emmig godkjent. R egn
sk apet ble utsatt til et senere m 0t e, 
da for eningens k a sserer fo r tiden lig
ger p il. syk ehus. 

Ved va lgene foretok il.rsm0t et kun 
ubet ydelig forandringer ved va lgko
miteens innstilling . Da foreningen 
ifjor gikk over t il 2- il.rig funksjonstid 
for s tyret , va r sil.ledes ba r e ha lvpa r
t en a v st yr et p il. va lg denne gang. 
R esulta t et av va lget g jengis p il. et 
annet st ed. N il.r det g jelder va lgen e 
sil. k a n det k a nskje h er og n il. vrer e 
grunn til en a ldri sil. liten bem erkning . 
Det g jelder foreningens tillitsm a nns
appa ra t .« Dette eser st adig utover . 
Anta l! t illitsver v blir fl er e og fler e, 
slik a t en m il. lure p il. om det er liv 
laga for a lt det te. De sist e il.r s valg
komiteer ha r hatt et sva re s trev m ed 
il. finne h a bile og villige folk, og da 
forma nnen i il.ret s va lgkomite, Ing
va ld Fossum, Ia frem innstillingen, 
var det nrermest som en knekket 
m a nn. I a llfa ll sa ha n det selv. 

Tilbak e til il.r sm 0t et . Etter va lgene 
ble sil. ordet gitt til forbundet s repre
senta nt, hovedka sser er Sverre Andre
sen . I sitt foredrag pekte h a n p il. de 
p roblem er va r indus tri innen trefor-
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edling st il.r overfor i dag, og beha nd
let srerlig de problemer som s liperiene 
i vil.rt na bofylke, N ord-Tremdelag, h a r . 
H er oppe ha r det jo g jennom tidene 
vokst frem sm il. lok a lsamfunn om
kring denne ene bedriften. Hvis den 
m il. s toppe, er det klart a t det vi! bli 
store vansk elighet er, da a nnen be
skjeftigelse ikke f innes. Til slutt om
ta lte h an il.r et s t a riff-forhandlinger 
og forhold i forbindelse m ed disse. 

Sil. g jorde fruer og forloveder s in 
entre, og det ble tid for servering av 
sodd og brus. 

Til dette il.r sm 0t e va r det to k andi
da t er til forbundet s gullmerke for 40 
il.r s m edlem ssk a p. Det va r J oh an P. 
Brem seth og Sigurd Eriksen. Under 
k affen ble Eriksen overrakt sitt m er 
k e ved forbundets representa nt, m ens 
Bremseth, som ikke kunne vrere til 
st ede p il. m0tet , fikk sin utmerkelse 
tildelt i sitt hjem. 

Nytt i il.r et 1971 er at stillingen som 
fagforeningsformann n il. er blitt h el
dagsjobb m ed full l0nn, bet a lt av be
driften . I og m ed dette er et f ler il.rig 
gammelt 0nske blitt oppfylt. Fra tid
ligere ha r jo fagforeningen h att sitt 
kontor p il. et sentralt st ed i fabrikken, 
og til sammen sil. synes vi a t dette 
ser gansk e bra ut. 

Videre vesentlig nytt er a t a vde
lingsutvalgene n il. vi! k omme i gang 
ig jen. De h a r n il., som a ile vet, v rert 
ute a v funksjon i to il.r , og h a r i dette 
tidsrom vrert et st a dig tilbak evenden
de t em a m ellom bedriftsledelse og 
fagforening. N il.r de n il., som sagt , 
kommer i gang ig jen, er det il. 0nsk e 
a t dette forum vi! bli beh andlet m ed 
vett og forstand. At de k a n ha sin 
oppgave il. fylle m il. vel sies il. v rer e 
utvilsomt. 

- P eder Myhre, forma nn i R a n
h eim Arbeidsm a nnsforening, vi h a r 
a ller ede n evnt ordningen m ed l0nnet 
tillitsma nn p il. hel dagtid og a vdelings
utva lgen es igan gtreden som st0rre 
loka le sak er . Vi! du kommentere 
dette? 

- N il.r det g jelder a vdelingsutva l
gene ser jeg disse som en stor fordel 
for a ile a nsatte. Tiden er slik a t ska l 



problemene !0ses, rna det samarbeid 
til. For 0vrig oversendes denne saken 
til bedriften i dag, og vi har i brev 
redegjort for de betingelser som med
lemsm0tet i foreningen fastsatte fo r 
at utva lgene ska l komme i drift. 

- Hva m ed l0nns- og sama rbeids
utva lget som er i gang? 

- Dette venter vi oss en god del av 
Spesielt na r det g jelder forholdet om 
opplrering av nye folk pa p lassene og 
likesa a t det vi! lykkes utvalget a 
komme frem til et utsyn om storre og 
bedre !0nnsharmonisering m ellom de 
ulike grupper i bedriften . 

- Hva blir foreningens st0rre opp
gaver i tiden fremover? 

- Det rna vel vrere de virkninger 
som vi k a nskje vi! fa pa de enkelte 
avdelinger, eksempelvis E-avdelingen , 
og som skyldes den vanskelige stilling 
og utvikling i papirindustrien som 
h elhet . 

- N a r det gjelder brus- eller be
gerautomatene, Myhre, kan det a lle
rede na sies om det vi! bli noen bra 
butikk for foreningen ? 

- Det er det !itt for tidlig a si noe 
om enda. De ha r vrert i drift bare i 
kort tid, og de har enn a visse barne
sykdommer. 

- Blir det fl ere varmdrikkauto
m ater, kaffe f. ek s. ? 

- Ka ffe er pr0vd pa et enkelt sted, 
Det va r visst ikke helt vellykket. 
Men det skyldtes vel f0rst og fremst 
at det var darlig kva litet pa kaffen. 

- H va mener foreningen om be
driftska ntine? 

- Det er et behov sterkere enn 
noen gang for katine. N a r vi t enker 
pa a ile hybelboere og enslige eller s, 
sa er det klart at bedriften rna g j0re 
noe her. Denne saken kommer man 
neppe utenom i det la nge !0p. 

aw. 

Bildene e1· f Ta det f estlige samvceT 
etteT nuJ t et. 

0veTst: ATnfinn Knutsen med fTue 

N edeTst: Odd D aTell med f Tue 
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AVDELING PAPPEMBALLASJE UTVIDER 
Tra fikanter fra byen vii ha sett a t 

fa brikken h a r f att ny fa sa de mot vest 
og syd. Ikke sa svrer t pompos og im
ponerende k a nskje, m en betydnings
full nok for bedriften , og spesielt fo r 
pa ppemba lla sje-avdelingen , da den 
r epresenterer en h a rdt tiltreng t ut
videlse a v produksjons- og lagerkapa
sitet en. 

Allerede etter noen m a neders dr ift 
i emba lla sjeavdelingen ble det klart 
at utviklingen ville ga r a skere enn 
a nta tt, og det ble besluttet a frem
skynde den pla nlagt e utbygging. Det 
trengtes m er pla ss ba de til produk
s jonen , nye m askiner og ferdig varer. 
For a fa god utnyttelse a v ban ebred
der og m askinkapa sitet er det n cdven
dig a kombiner e ordrer m ed forskjel
lig leveringstid og g jennomlopshastig
het, og det vi! derfor a lltid vre re gan
ske store m ellomlager m ellom m aski
nene. Dette sammen m ed et okende 
behov for lager a v st a nda rdkasser, 
r a pla t er og prover et c. g jorde etter
hvert plassforholden e va nsk elige og 
skaffet oss mye ekstraarbeid. 

Av hensyn til na boene m atte bygge
pla nen e endres noe, og den f ornyede 
saksbeha ndling g jorde a t g r avearbei
det forst kunne ta til i juli. En ny 
printerslotter var da a ller ede bestilt, 
og ble montert like for ferien. Ma ski
n en er a v samme type som den for st e, 
Ievert a v det franske firma Ma rtin, og 
har 2 meters a rbeidsbredde, 2 far ger s 
flexo-trykkverk og Genera l avtak er . 
Toppha stigh et en er 20 .000 k asser pr. 
time, og m a skinen er ellers utstyrt 
m ed de nyeste hjelpemidler. Ved a t 
begge m askinen e er like m . h. t. be
tjening, klisjeutstyr og deler , er vi 
blitt m eget fleksible pa dette felt, noe 
som gir store fordeler og sikkerhet 
ba de for oss og kundene. Maskinen 
h a r sva rt til forventningene, og gir 
forstekla sses trykk og utforelse for 
ovrig. Med de krav som bra ns jen stil
ler til hurtige leveringer og st a dig 
nye klassetyper , sta r vi i dag m eget 
sterkt ogsa ved det a t vi lager a ile 
klisjeer sedv pa kort va rsel. 

Insta lla sjonen a v den nye m askinen 
g jorde selvsagt pla ssforholdene enda 
verre, og byggearbeidet ble derfor 
fulg t med stor oppmerksomhet a v 
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a ile. Etter tidspla nen skulle bygget 
vrere under t a k til jul, og dette holdt 
ogsa, til tross for de verste vrerfor
h old pa 50 a r. Man rna yte full hon
nor til bygningsfolkene som pla sk et 
r undt i bunnlos sole og osende r egn, 
og klart e a holde progra mmet m ed 
bare sm a forsinkelser . 

For uten lager vi! det nye bygget 
g i plass til en kj rerkommen ut videlse 
a v k ontor ene i f or lengelse av de 
gamle, et utstillingsrom for embal
la sj e og rek visittlager. Det er videre 
laget et nytt a nlegg for utskudd, hvor 
rims og a vkapp fra pappmaskin og 
trykkmaskiner via ror og syklon 
fores til ba llepresse. Innredningen a v 
disse r om pagar for fullt og vii bli 
fe rdig i m a r s. Lager et er a ller ede t a tt 
i bruk, og har g it t bedrede produk
s jonsforh old. En ny vei som er a nlagt 
pa sydsiden a v bygget , og n edsenkede 
lastedokker pa ek spedisjonsrampen 
gir kortere og lettere t ransport av 
ferdig varene. Det g jenst a r enna en 
del utflyttingsarbeid og rydding, m en 
vi ha per innen k ort tid a fa sa ord
nede forhold som var varierende pro
duksjonsform tilla t er . 

Et annet vesentlig ledd i denne ret
ning vi! v rer e den nye sideveis a v
t ak er som vi! bli montert pa papp
m askinen i m ars, som avlosning av 
det provisor isk e a nlegg vi na har. 
A nlegget lever es a v firmaet Gen er a l, 
og er forsynt med det m est m oderne 
utst yr for t elling og stabling a v pia 
t erre. Det vii g i la ngt bedre arbeids
forhold for m a nnsk apet og tilla t e 
st orre hastighet pa m askinen . Med 
disse n yanlegg har vi okt va r k apasi
t et betraktelig , og st a r na godt rust et 
i tiden f remover . P a bak g runn av 
dagens situa sjon, srerlig va re n abo
land, rna vi si oss t ilfreds m ed utvik
lingen hittil. Ordremengden oker 
jevnt, og vi ha r ikke ha tt n evnever
dige reklam asjoner. Leveringstiden er 
norma lt 3 uker , m en vi rna til enhver 
tid vrere innstilt pa ek st rainnsa t s for 
a hjelpe nodstilte kunder. Ma rkedet 
er krevende, og va re beste vapen er 
kva litet og service, - noe vi n a h a r 
enda bedre fo rutsetninger fo r a yte. 

0 . L . 



Litt om verneorbeid 
Fredag 14. janua r 1972 var verne

leder og hovedverneombud Roy E ggen 
invitert til Nordenfjelske Trefored
ling for a diskutere og koordinere 
vernearbeidet. Som vanlig nar vi kom
mer til Fiborgtangen ble vi tatt imot 
m ed velvilje og greie k arer. 

Verneleder Kjell Russnes og hoved
verneombud Arne Wang tok imot oss, 
og vi tok m ed en gang en runde i 
bedriften . Vi m erker jo a lltid nar vi 
er pa denne bedriften a t a lt er godt 
gjennomtenkt og n0ye planlagt, og da 
er det jo ogsa mye lettere, greiere og 
mer oversiktlig. 

Nar det gjelder vernearbeid kunne 
Russnes fortelle at de hadde f a tt man
ge gode tips fra R a nheim ved plan
legging av vernearbeidet, og det var 
jo hyggelig a h0re. 

Stort sett har vi samme opplegg 
ved begge bedrifter - og de samme 
problemer , m en vi var a ile enige om 
at det enna er mye ugjor t na r det 
g jelder dette viktige arbeid. 

Tirsdag 1. februar hadde vi i kon
feranserommet pa m ek. verksted et 
3-timers kurs for verneombudene. 
Oppm0tet va r meget bra, med h ele 
21 av 24 verneombud og 3 formenn. 
Kursleder var P er H agrup fra ar
beidstilsynet i Trondheim. J eg synes 
vi fikk mye ut av dette kurset , og vi 
hadde en interessert og lydh0r for
samling. Den r0de tra den g jennom 
hele kurset var at vi har enna mye 
a lrere om vernearbeidet, og a t tyng
den i dette arbeidet Jigger pa formen
nene og verneombudene. Det var 
store og skremmende tall H agrup 
vartet opp m ed. J eg n evner noe av 
det viktigste: 

Arlig har vi ca. 20 .000 arbeidsulyk
k er med mer enn 10 dagsr fravrer , og 
dette representerer 3.5 millioner tapte 
arbeidsdager. 

15.000 arbeidstaker e er borte hver 
dag. Som eksempel k a n nevnes at en 
by pa Steinkjers st0rrelse ville vrere 
d0d hele aret hva a rbeidslivet angar. 
Dette fravreret koster ca. 300 mill. 
kroner i tapte arbeidspenger og ca. 
800 mill. kroner i tapt produksjons
verdi. Vi fa r ca. 130 nye d0dsfall pr. 
ar og over 1000 mennesker vii bli in-
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va lide. Dette er i sannhet skrem
m ende t a ll. Hva k a n vi gj0re m ed 
dett e? 

SvaTet eT: M eT effektiv t ven~em· beid 

Det er ma n ge og kompliserte for
hold som er a rsak til disse s tygge 
t a llene, m en m ye k a n g j0res hvis a lle 
gar inn for a verne s in arbeidspla ss 
pa beste mate . J eg nevner i fl eng noe 
som hver enkelt k an vrere med pa a 
rette pa : F a rlige forhold - darlig 
vern - da rlig lys - da rlig verkt0y 
og r edsk a per - darlig ventilasjon -
risikable anordninger osv. Orden og 
renhold og pla nmessig vedlikehold er 
noen av n0kkelordene, og kunne vi 
bare fa a ile til ordne opp pa h ver 
sin a rbeidsplass er vi kommet la ng t. 

Interessen for vernearbeidet er sti
gende og vernerundene gar s in gang, 
og vi h a per a t det som blir pa pekt 
ogsa blir r ettet pa, og Ia det ikke ga 
for la ng tid f0r r ettelsene kommer. 

T. B . 

Misb1·uk av trykkluft 



BEDRIFTSKAN'l.,INE? 
En norsk-a merikaner som etter 50 

Ar s fra vrer pA nytt skulle slA seg til 
h er i gamlelandet , ble for en tid s iden 
i et intervju spurt hva h an syntes var 
det st0rst e srerdrag ved oss nord
m enu. - Det er m atpa kken , sa ha n. 
Ma tpakken f0lger m ed nordma nnen 
f ra vuggen til g ra ven . 

Og sA m ente ha n a t det g jerne 
starter m ed a t ungene blir sendt til 
ba rnehagen utstyrt m ed m a tpakke. 
Siden f0lger den m ed over i skolen , 
og niir nordma nnen f 0r eller siden 
sk a l ut i a rbeids livet , sA dra sser han 
fremdeles rundt med denne m a tpak
k en som en h0yst n0dvendig hesta nd
del a v sin personlige utrustning . 

Alt dette er det vel k anskje en god 
del i. Men det verste synes jeg er 
denne termosen eller k affefla sken 
som vi besta ndig m il. utstyre oss m ed, 
nre rmes t som jekken pA en bil. 

Ma nge m ener a t tiden n il. dra r ihop 
seg til a t vi burde fA en del va rm
drikk- (med k affe) a utoma te r pla 
sert rundt pA sentra le steder i bedrif
t en, slik a t en k a n fA seg en skikkelig 
kopp god k affe til m a ten uten et a lt
for stort m yntinnka st. 

Og m ed det sa mme vi er kommet 
sA vel i gan g. Hvorfor ikke en be
driftska ntine ? Flere og fler e bedrif
t er har jo en slik. Hvorfor ikke vi, og 
er det behov for en slik ? 

Ovenstiiende sak og sp0rsm iil er 
blitt forelagt persona lsjef Kjell Hil
ma rsen. H a n sva r er slik : 

Sp0rsmAlet om bedriftska ntine og 
a lterna tive l0sninger h a r vrert seri0st 
beha ndlet sA vel i bedriftsledelsen 
som i produksjonsutva lget og niivre
r ende bedriftsutva lg. Den 16. desem
ber 1965 ble det a v da vrerende pro
duksjonsutva lg nedsatt en k a ntine
komite for A utrede sp0r sm Alet. Ko
miteen kom til a m Atte se helt bort 
fra a kunne anbefa le et k a ntineopp
legg drevet i bedriftens r egi. Vi k a n 
vel imidlertid si a t komiteens a lterna 
tive forslag m ed service ved hjelp av 
a utoma t er ga st0t et til den utvikling 
som senere ha r skjedd p A dette om
r iide. 
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Fra bedriftsledelsens side har ma n 
ogsA lagt vekt pA de m a nge preble
m er som er forbundet m ed drift a v 
kantine i egen regi. I dag er t a nken 
om en sentra l plassert k a ntine lite 
innbydende sett ut f ra den store geo
g rafisk e spredning det er pA vAre av
delinger , og de korte spisepa user det 
er pA a rbeidsplassene. I en rekk e 
driftsstillinger k a n m an sogar ikke 
forla t e a rbeidet. Selv om en sentra lt 
plassert k antine m ed skikkelige loka
ler kunne ha avhjulpet a ndre behov 
om A ha et st ed for tilst elninger og 
sammenkomster, har man va lgt a 
satse p A den siik a lte «a utomatlinjen ». 
Men hva m ed middag til de som bor 
pA hybel? er det vel m a nge som sp0r 
seg om. 

Erfaringer fra drift a v k a ntiner i 
lignende forhold viser a t a nledningen 
til A spise midda g i k antinen blir lite 
nyttet , og vil sjelden g i noe 0konomisk 
grunnlag til A drive en k antine p A. 
Hos oss bekreftes k a nskje dette a v 
det f aktum a t svrert fA ha r benyttet 
den a nledning de h a r til middagsbe
spisning pA Folket s Hus k afe. 

Situasjonen i dag er som sagt at vi 
satser pa «a utomatlinjen », og da m ed 
en skikkelig utbygging a v denne. 
F0rst e skritt er a llerede g jennomf0rt 
ved a t begerautom at er for k a lde drik
k er er inst a llert m ed skikkelig spred
ning og dekning i h ele bedriften . Det 
er bygget opp en a vta le om dr ift og 
service a v a utom at ene m ed fa gforen 
ingen og E. C. Dahl. 

N ()st e skritt vil bli a bygge ut a uto
m a t service m ed va rme dr ikker og 
eventuelt sm0rbr0da utoma t er o. l. 
etter som behoven e viser seg A vrere. 
Med de under s0k elser som a ller ede er 
utf0rt og de tilbud som foreligger, vet 
vi a t dette k a n g jennomf0res pA en 
forsva rlig m at e. 

I tilltgg til dette vil bedriften for
S0ke A f0lge opp inst a lla sjon a v av
kj0lte drikkefontener og kj0lesk ap, 
ved i f 0r st e omgang a dekke de st eder 
hvor behovet er st0rst , eller hvor de 
kondis jonelle f orhold er vanskeligst. 

aw . 



~kade~_~ 1971 
I a l t h a dde vi 52 ska der i 1971, og 

det blir 1 skade pr. uke i g jennom
snitt. Avdelingsvis fordeler skaden e 
seg slik: 

Bygningsa vdelingen 0 skader 
Transporta vdelingen 1 » 
Cellulosea vdelingen 13 » 
H .a vd. (Papirfa br.) .. 11 » 
E.avd . Etterbeha ndl.avd . ) 8 » 
Gummieringsavdelingen .. 0 » 
Sortersalen .. 3 » 
Sekkefabrikken . . . . . . . . 4 » 
B0lgepappfa br ikken 5 » 
Mek. verksted .... . 5 » 

Skadet Ant. Men ne s· D ar lig 
legemsdel skader kel ig 

arden 
svikt 

Fin gre r 10 9 

Ben 3 3 

Fot 14 8 3 

Arm 3 1 

H and 10 9 

0 yne 2 1 

Ribbensbr. 3 3 

Rygg 3 3 

H ode, hals 2 2 

Ten ner 1 1 

Kropp 1 1 * 

Su m 52 41 3 

Gardsbruket 
Sa nitet srommet 

1 sk a der 
1 » 

Tils. 52 skader 

Disse skadene r esulterte i 905 da
gers fravrer forde lt med 130 dager i 
1. kv. - 116 dager i 2. kv. - 161 
dager i 3. kv. og 498 dager i 4. kv. 

Arsak en t il det h0ye t a lle t i 4 kv. 
e r f0rst og f remst 3 st0rre skader 
m ed la n gt fravrer. 

N ar det g je lder h vilke deler av 
kroppen som ble skadet blir fordelin
gen s lik : 

Far lige Trange 
lkke* Dar lig 

forhold forhold 
bruk t maski n/ 

verneutstyr verk t0y 

1 

2** 1 

2 

1 

1 

4 2 1 1 

A lt i a lt et vanlig ar - m en dog 
totalt sett en liten fremgan g som vi 
a ile rna a nstren ge oss for a bli m ye 
bedre i 1972. 

V erneleder 

17 



;· / 

' 
\ 

( 

18 

Hvem husk er ikke 0istein Saksvik 
og Ernst L a rssen n a r de h erjet som 
ver st pa idrettsbanene verden over og 
i terrengl0ypene. 0ist ein ha r jo hele 
20 norgesmesterskap, derav 19 i t er
r engl0p , 5000 og 10 000 m og et pa 
ski. H a n har ogsa vrert m ed i 2 euro
pa m est erska p og 2 olympia der . 

Ernst h a r 12 norgesm est er sk ap , 
bronsemeda lje i europa m esterskap og 
bronsem eda lje i 3000 m hinderl0p i 
olympia den i Melbour ne i 1956. 

I sannhet de beste PR-folk R anheim 
noensinne ha r ha tt , og begge er «rekt 
ra nheimsguta ». 

E t t er a t disse to store Ia opp ble 
det noen m agre a r , m en na h a r vi f a tt 
en n y stor idrettsm a nn ved va r be
drift, nemlig ATve H augen, sk 0yte
l0per og sykkelrytter, og som n a kj0-
rer m ed Ra nheim Kraft pa sin tr0ye. 

Selvf0lgelig har vi ikke g lemt a t 
vare fotba llgutter va r to ganger i 
hovedserien i begynnelsen a v 50-
a rene og kastet g la ns over R a nheims
navnet . 

Det er sikkert m a nge som stusser 
over a t Arve sykler m ed R anheim 
K m f t pa sin t r0ye, - for dette er jo 
rekla me, og et ter oppst yret i forbin
delse m ed siste olympia de hvor en av 
verdens beste a lpine l0per e ble dis
kva lifisert , sa k a n jo dette ikke ga ? 

- J o, det er helt lovlig, sier Arve, 
if0lge internasjona le bestemmelser . 
Men det er visse forbehold, og det 
primrere er a t idrettsma nnen , i dette 
tilfelle sykkelrytteren Arve H a ugen , 
ikke motta r noen godtg j0r else for 
dette. Ar ve kj0rer for Trondhjems 
Velocipedklub, og dette m ed R a nheim 
Kraft er en a vta le m ellom klubben og 
bedriften . 

Arve H a ugen er strindagutt og ha r 
syslet m ed idrett siden guttedagene. 
Allerede som 12- 14-aring g jorde h a n 
seg bem erket som et godt t a lent pa 
sk0yter. I N ordisk ungdomsmester
ska p pa sk0yter i 1963 slo ha n bl. a . 
G0r a n Claeson og R oar Gr0nvold pa 
1500 m og ble nr. 3 sammenlagt. 
Sk0yt er og sykkel gikk h and i hand 
noen a r , m en s iden 1969 er det blitt 
ba re sykkel. 



Det er ganske interessant A f0lge 
disse store idrettsgutta, fo r som regel 
har de det ikke bare i beina . Arvid 
ha r en solid utda nnelse fra Trond
heim tekniske skole og 3-Arig fu ll
st endig bilmek a nikerskole . H a n har 
vrert ansatt hos oss siclen 1969 som 
ingeni0r i Mek . verksted. 

H a n er g ift og ha r to smapiker pa 
4 og 2 a r og en fo rstaelsesfull kone 
som er m eget interessert i sin sykkel
rytter, og er til steele sa fremt hun 
kan og ser p a sin Arve - enten han 
raser rundt pa ba nen eller sliter seg 
g jennom 170 km pa la ndeveien. 

- Dette m a da ga ut over famil ie
livet, Arve? 

- Selvf0lgelig g j0r det det, og 
lwna m ener at na k a n jeg g jerne 
Iegge opp, og det er ikk e sa r a rt na r 
du h0rer at jeg g jennomsnittlig tre
ner 20 timer for uka og deltar i 40-50 
ritt hver sommer. 

- H va synes du egentlig om topp
idrettsfolkene i dag . Ka n man k a lle 
dem a ma t0rer. E lle r k a n en som deg 
klare a h evde seg bla nt de a ller best e 
na r de skal passe job ben skikkelig? 

- Det er vel ingen h emmelig het at 
f aktisk a lle toppene, det vre r e seg fra 
estsonela nden e, Amerika og andre 
la nd lever av sin idrett . I 0st-Tysk
la nd f . eks. er idretten statsdrevet og 
a lle t alenter blir t a tt vare pa a llerede 
fra guttedagene, og fremtiden er sik
r et. » 

(Klippe l l'ra <<Fossekall c n>>) 

Ved en st0rre m askinfa brikk i et av 
va r e nabola nd delte m a n for en tid 
siden ut sp0rreskjemaer i forbindelse 
med en a na lyse av trivsel pa a rbeids
plassen. 

En kvinnelig medarbeider h a dde 
fy lt ut skjemaet sitt slik: 
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- P a sykkel ha r du jo delta tt bade 
i verdens- , nordisk og norgesmester
skap . Fortell !it t om dine plasseringer. 

- Som junior i 1960 ble jeg m ester 
pa ba ne og 30 km la ndevei, og som 
junior i 1961 mester pa ba ne og nr. 
2 pa 30 km la ndevei. F0rste a r som 
senior i 1962 nr. 2 pa bane og nr. 4 pa 
170 km la ndevei m ed velt 1 km fra 
ma l. - I 1963 m ester pa ba ne. Mel
lorn 1963 og 1967 ofret jeg m est p a 
m in utdannelse og avtjente min ver
neplikt ( 18 mndt·. ) 1967 nr. 3 pa 170 
km landevei. I 1968 og 1969 nr. 2 pa 
bane. 1970 mester pa ba ne og 50 km 
la ndevei og nr. 2 pa 170 km landevei. 
1971 nr. 1 p a 4000 m bane og nr. 2 pa 
1000 m og nr. 2 pa 170 km la ndeveis
ritt. 

- Hvilken seier sett er du h0yest? 
- Det er Soller0loppet i Sverige 

m ed 105 deltakere f r a 5 nasjoner , et 
la ndeveisritt over 180 km. 

- Du ofrer jo h ele din ferie pa 
sykkelsporten , m en du rna vel i til
legg ha noe permisjon fra jobben . 
Hvorledes stiller bedriften seg til 
dette? 

- Ferien a lene strekker nok ikke 
til , m en bedr ift sledelsen er meget for 
s taelsesfull og g r ei, og jeg ha per pa 
det sa mme ogsa til sommer en , da du 
a tter sk a l fa se m eg kj0re med R a n
h eim Kra ft pa t r0ya. 

- Ta kk for praten, Arve, og jeg 
ensker lykke til. 

- Ta kk i like m ate, Tormod. 

Klimaet pa a rbeidsplassen: 
Utmerket 

Luft og ventilasjon: 
Til.fredsstillende 

P la ssforhold: 
Litt trangt 

F or hold til sjefen: 
Ja 
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D iTek tor Ovenvien oveTTekkeT foTtjenstmecla l j en til B eTnhaTd L aTsen 

R a nheim P apirfabrik ha r i sin 88-
a rige levetid ha tt ma nge traust e ar
beider e, og en av disse, BeTnhaTcl 
L aTsen, fylte 80 a r 20. febr ua r i a r. 

Bernha rd er f0dt p a Brannha ugen 
og vokst e opp p a Dig resaune ved 
Jonsva tnet. Sin skolegan g ha dde han 
pa Grensta dba kken, like ved Sky tter
ba nen. 

Det er a lltid h yggelig og lrer erikt 
a f a en pra t m ed disse gammelkaran , 
og da jeg bes0kte h a m, vist e det seg 
at ha n h a dde husken i god behold. 

J eg er sikker p a a t m a nge a v den 
yng r e gener a sjon i dag m ener det er 
eventyr mye a v det disse gamle vet e
r a nene forteller , m en det er nok n akne 
fakta. 

Aller ede som 12-13-a ring m a tte ha n 
vre r e m ed sin fa r i t 0mmer skogen, og 
som 13-a ring g ikk ha n fra Hommel
vik over J ervskogen til Jonsvatnet 
for a se over rypesna r ene, tilsam m en 
n rermer e 4 mil p a en dag. 
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H a n begynte i fa brikken 20. a pril 
1910 som viregutt pa gamle PM2. Ble 
m a skinf0r er p a «Gammeletta » i 1918 
etter ca. Ph a rs fra vre r under f0rste 
verdenskrig. H a n h a r vrert m ed pa a 
kj0re i gang den nye PM 1 i 1933 og 
PM 4 i 1954, og s luttet 11. juli 1971 
etter 50 a r ved bedriften, der a v 40 a r 
som m askinf0r er . H a n jobbet 12 ti
m ers dag i m a nge ar, og den gangen 
var det ikke betalt fo r overtid, som 
titt og ofte kunne bli bade 10 og 12 
timer, a ltsa h ele d0gnet. 

- Hva ha dde du i l0nn da du be
gynte i 1918? 

- J eg ha dde 26,5 0re timen, a ltsa 
kr. 3,18 pr. 12 timers skift. 8-timers
dagen kom jo f0rst i 1918. 

- H va va r produksjonen pa Etta 
i 1910 ? 

- J eg tror den va r ca. 350 k g pr. 
time i g jennomsnitt . 

- I 1921 h a dde vi jo h ele 9 m a ne
der s stopp, hva g jorde du da ? 



- Jeg jobbet en tid pa Estensta d
dammen, men va r storst epa rten av 
tia sammen m ed fa r pa gmftin g. Vi 
tok opp til sammen 1600 m gmft 
denne sommeren, og hadde 80 0re pr. 
meter for fullt ferdig, ig jenkastet og 
planert gmft , - en god be ta ling den 
gang. 

- Vi h0rer jo sa mye sna kk om de 
harde 20- og 30-a ra, m ed innskrenket 
drift, streiker og lockouter. Hvorledes 
klarte du deg m ed hele 7 ba rn, 4 g ut
ter og 3 piker ? 

- Det var et evig s lit ba de for 
kona og meg, men det m a tte ga det 
ogsa, og kona var enest aende. 

- Du har jo vcert en ivr ig frilufts
ma nn, jeger, fisker og bcerplukker , 
og det kom godt med? 

- Ja, det ska l vrere sikkert. Ofte 
va r jeg i skogen ba de to og tre gan
ger for uken , og den m a ta uken jeg 
derved skaffet m eg var nok det som 
berget oss i disse harde tider. J eg 
husker en gang i 1930 Borge ( eldste 
s0nnen ) og jeg var pa tyttebcertur og 
fikk en dra belig b0r a ta med hjem. 
Vi g ikk til Osen og rodde hele va tnet 
til 0ver-Jervan. Gikk i skogen hele 
dagen og fikk en full hvet em elssekk 
m ed t yttebcer . Sa var det a ro hele 
veien nedover til Osen. J eg laget en 
slags bare og Ia sekken pa, og m ed 
Borge i den ene enden og jeg i den 
a ndre pr0vde vi a bcere. Det ble nok 
for tungt for Borge, ha n var jo ba re 
12-13 a r. Sa va r det a samle sammen 
a lt utstyret i ryggsekken, som Borge 
tok pa seg, og jeg laget noen greier 
sa jeg fikk bcersekken pa ryggen, og 
sa ruslet vi i vei. Vi kom hjem tem
melig s litne, men g lade og lykkelige. 
Bcersekken veide nok dr0ye 40 kilo. 

- Du har jobbet under mange pa 
pirmestre og formenn, du Bernha rd ? 

- J a, Ia m eg se, - det rna bli 4 
mestre, hvorav du var den s iste, og 
6- 7 formenn. 

- Du var ute for en pussig og a l
vorlig ulykke en gang? 

- J a, det rna nok regnes for et 
under a t jeg berget livet den gan gen. 
Jeg satt sammen m ed papirmester 
M0rch pa f0rerbordet da jeg oppda
get papir pa en fi ltlederva ls godt inn
pa fra msia. J eg stilte m eg pa stativet 
og strakk meg innover for a t a av 
papiret, og plutselig var h ele krop
pen med rundt va lsen. M0r ch hoppet 
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frem og tok imot m eg, og hadde ikke 
h an vcert der sil - ja, det t 0r jeg ikke 
tenke pa. I ngen k a n vel forkl a r e 
hvorfor jeg ikke ble klemt ihjel, det 
var nemlig ba re 14,5 em kla ring m el
lorn de to valsene jeg gikk imellom. 
H elt utrolig . Noe st0l og lemster ble 
jeg selvf0lgelig, men legen fa nt ingen 
brukne bein, og jeg har ikke noc men 
etter dette. 

- Det var nok din t ynne, seige og 
veltr ente kropp som berget deg den 
gangen , Bernhard. 

I sin koselige leilighet , m ed a ile 
barna i ncerhet en liker ha n seg godt 
som pensjonist, og synes ha n har det 
svcert bra. Ha n synes bedriftsledelsen 
gj0r mye for pensjonistene. - J eg 
har vcert enkema nn i snart a tte ar, 
sier ha n, og sa vnet ette r m in kjcere 
Borghild er stort. 

- A lt tyder pa a t pens jonsa lderen 
blir 67 ar fra 1973. Hva sier du til det? 

H a n t enker noksa lenge og svarer : 
- For oss som m atte ut i a rbeids

livet i 13- 14-a rsalderen og arbeidet 
na ttskift i 45- 50 a r er 67 a r ikke for 
tidlig, m en det er ma nge spreke k a rer 
i 67-arsalderen som jeg tror g jerne 
0nsker a fortsette en tid. 

J eg tar farvel med h edersma nnen 
Bernhard Larsen og 0nsk er ha m lykke 
til med 80-arsdagen. Det vii han lik
som ikke h0re pa, men datteren 
Mildrid , som i dag er hjemme og 
st e ller for far, sier a t selvf0lgelig sk a l 
vi !age en liten fest den 20. f ebrua r , 
og den sk a l holdes her. 

T. B . 

Til mine arbeidskameraler 

t cellulosefabrikken 

D a det er vansk el ig for meg d 
t?·effe dere a.Zle, v iZ j eg rned dette 
fd lov d tctkke der e hje1·teligst for 
oppmerksomhet en p d min 70-drs
clag . 

H A RALD ERIKSEN 



Ost::or Skjervold 

P ensjonsalderen er et t ema som i 
h0y g r a d p a kaller oppmerksomheten 
for tiden. Rent generelt er m a n vel 
enige om at den n a v::erende a lders
grense er for h0y, m en det er tydelig 
at meningene er delte. P a den ene 
side hevder enkelte a t det er pa tide a 
slippe fra nar man ha r fylt 67, mens 
a ndre frem holder det m eningsl0se i at 
man skal tvinges til a slutte i sitt 
arbeid ved en bestemt a lder. Dette 
beror na turligvis pa den enkeltes 
situasjon. For en som er ved god h else 
og trives m ed arbeidet, k a n overgang 
til p en s jonisttil v::erelse fo r tone seg 
lite tiltrekkende, s::erlig om vedkom
m ende ikke har noen spesiell hobby. 
For andre k a n det v::ere en lettelse a 
slippe strevet, eller m a n ha r sa m a nge 
interesser som m a n bare i liten g r a d 
har kunnet dyrke, og som det n a byr 
seg en a nledn ing t il a ofre seg for. 

Osca r Skjervold h0rer t il den kate
gorien som har mange hobbyer, og 
som m ed glede ser frem til den dagen 
han fritt kan disponere sin tid. H an s 
k j ::ereste hobby er nok treskj::eringen , 
og; han ha r neppe oversikt over antall 
g jenstander fra s in h and. Det er f0rst 
og fremst r irkuler som danner r a 
ma teria let ved siden av a ndre spesi
elle t reformasjoner . I likhet med kol
lega Ole M. Ba rsta d ha r han a lltid 
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oynene med seg nar h an ferdes i skog 
og m a rk, og oppdager t ing som de 
fles te gar forbi uten a Iegge merk e 
til dem . Allerede na har ha n et dusin 
utvekst er pa r ot scm skal br inges 
hjem na r sevjen gar opp til varen. 
Livet i den fri natur, det er noe :::om 
gir helsebot og glede, sner Skjervold, 
som er en ivrig 0rret- og laksefisker. 

N a r ha n gar av 17. april, k an ha n 
se t ilbak e pa 54 a rs tjeneste i be
driften, idet ha n som skikken var i 
den tiden, fant veien ned til fj rera i 
14-arsalderen. Der fant h a n seg vel 
til r ette, selv om det va r ha rdbart 
mangen gang. I hine dager kunne det 
v::er e ganske «t 0ft ». En av k a m era
tene f . eks. h a dde i ungdommelig 
over mot tillatt seg a opptre utford
r ende overfor to av de mer erfarne, 
ble regelrett lempet pa sj0en vinters
tid. H a n karret seg i lan d, hastet 
h jem, byttet kl::er, r etur nert e og be
gynte pa ny frisk (med a r beidet, vel 
2. merke). 

Om ha m selv fortelles det , a t da 
han var t emmelig ny i fj::era , en dag 
da ha n kj0rt e kjerraten, kom inn til 
frokost m ed den en e ha nden i et blo
dig lommet 0rkle . Hadde h a n skadet 
seg? N ei, det var bare noe smatteri. 
H a n hadde fatt revet av lillef ingeren 
i t ransportverket , like i starten om 
morgenen , men fant ingen grunn til 
a Ia det influere p a arbeidsinnsatsen. 
Jomsvikingene var nok fremdeles 
a ktive p a den tid en' 

I begynnelsen a v de noksa kjente 
trettiara ble det innskrenkninger i 
fj::era, og Skjervold kom opp i papir
f abrikken, hvor ha n ble 2. mann pa 
den nylig anskaffede kreppmaskin. 
Sener e ble ha n forflyttet til salen, og 
i 1961 ble han forma nn i denne av
delin§,·. 

Skjervold ha r a lltid vist stor dyk
tighet i sitt arbeid. H a n er meget 
punktlig og setter s in ::ere i a g j0re en 
god jobb. Skjervold har et rolig og 
behagelig, men bestemt vesen, som 
inngyder respekt. 

Skjervold har v::ert m eget a ktiv 
innen idrettsbevegelsen, ba de som ut-
0ver og administrator. H a n spilte fot 
ball pa A-laget i h ele 10 ar, og deltok 
jevnlig p a ski bade i hopp og lang-



renn. I ha ns r ikholdige premiesamling 
har dog 2. premien han i sin tid vant 
i en r idekonkurranse p a moen heders
p lassen. 

Ogsa i musikklivet har Skjervold 
g jort sin innsats. Gjennom f ler e a r 
sving te ha n trommestikkene i R a n
heim Musikkforening. 

Skjervold er vokst opp i lillestua pa 
H a nsbakken gard og bodde ogsa der 
frem til 1938, da ha n kj0pte eiendom
men Solvang pa R eppe. H er h a r ha n 
nedlagt et stort arbeid ba de uten- og 
innend0rs. H a n er jo fu ll god snekker, 
og ha r gjennomf0rt adskillige forand
ringer og moderniseringer , foruten a t 
innboet ha r fa tt a dskillig t ilskudd fra 
h ans verksted. Det gar vel med Skjer 
vold som m ed en a nnen vi kjenner, 
som da ha n var blitt p ensjonist ikke 
kunne begripe hvordan h a n tidliger e 
h a dde tatt tid til a ga i fa brikken. 

Det er na turlig vis un0dvendig a 
nevne a t en mann som Skjervold kan 
smykke seg med sa vel Norges Vels 
som Kongens fartjenstmedal je . 

A.M. L itt av SkjeTvolds tTeskjceTeTaTbeideT 

ISBJORN 
Arsm0te i Isbj0rn holdtes den 21. 

februar 1972. Oppm0tet va r bra, og 
som gjester hadde vi forma nnen i 
Trondhjems Arbeidslederforening, E r 
ling Sneeggen , og fra forbundet reise
sekret:oer Bjerkeskaug. 

Sneeggen redegjorde for a rbeidet i 
Trondheims-avdelingen for 1971 og 
for pla nene for 1972. 

B jerkeskaug fortalte om arbeidet 
pa forb undsplanet, som ha n va r til
freds m ed ba de nar det g ja ldt opp
lysningsvirksomheten, m0ter, fore
drag, kurs osv., og tilgangen av nye 
medlemmer var god og stabil. 

Va lget pa tillitsmenn fikk f0 lgende 
resulta t: 

Ii'orma nn: Odd T rosterud ( 1 a r 

D en rorgjerTige behandleT sine ven
ner som tTinnene i en stige. H an tm· 
dem i handen jOT a stige 01JP, demtteT 
setteT han j0ttene pa dem. 

J . P etitt-Sen n 
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igjen. ) - Sekret:oer og kasserer : J ohan 
A. Saksvik , ny. - Styremedlem P er 
Wullum , ny. - Varamann ti l styret: 
Arne Vestmo, ny. - Underkasserer: 
bedriftsutvalget: Aksel B erge med 
Oska r Vedvik, n y. - R epresentant til 
Arvid Gjengst0 som var a m a nn. Begge 
gjenva lg. 

Formennenes r epresentant i verne
utva lget: Ole Skjervoldsmo m ed Arne 
Berdal som varamann. Begge ny. 

Forslagsvirksomheten: John Mehus 
med Odd Sveba k som varamann -
begge ny. 

Va lgkomite : Otto Hagen og J akob 
R 0nne med Ole Skjervoldsmo som 
varamann. Gjenva lg . 

0. T . 

V enner kaller seg oppr·iktige, j ien
der er det. D er"joT beJT man bTulce 
fienclens daddel ti l selveTkjennelse -
som et bitteTt legemiddel. 

Schopen ha uer 



ARSBERETNI NG 
F eriehjemmet Salt0ya apnet seson

gen den 3. mai for ferierende og beso
k ende. Sommeren 1971 ble ikke den 
sommeren som vi ha dde 0nsk et oss, 
det va r regn og lave t emperaturer 
ba de pa la nd og i sj0en, og ba deliv 
ble det lite av. Tross alt sa ha dde 
feriehjemmet godt bes0k av ferierende 
familier og week end-g jester. F erie
hjemmet ha dde ingen bes0k av skole
klasser, det far den da rlige sommeren 
ha skylden for . Pinseaften ha dde 
feriehjemmet godt bes0k , og det var 
70 person er, barn og voksne, som 
overnattet der inne. Om kvelden ble 
det tradisjonelle ba let t ent , og aile 
hygget seg m ed musikk og sang. 

Befaring pa Salt0ya 8. juni i for
bindelse m ed det elektriske a nlegg og 
vannledningsnettet. Til stede var el.
ing. Bakken, r0rleggerformann A. 
Berge, Sa!t0ykomiteens forma nn A. 
Brekke, A. Solheim og R. Skj0nber g. 

I fellesferien var fagforeningens 
formann F eder Myhre og Salt0ykomi
teens forman A. Brekke pa en befar
ing inne pa F eriehjemmet. Det ble 
dmftet forskjellige saker og fagfor
eningsformannen var tilfreds m ed 
forholdene. 

Den forestaende t 0mmerhugst blir 
satt i gang varen 1972. Trevirket skal 
etter a vtale leveres R anheim Papir
fabrik. 

1971 var det stort brislingfiske ved 
Sa!t0ya. 6 fart0yer hadde sine land-
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fester i 0ya for sine sildesteng. Far
toyenes navn var: 

MfS Hj0n0y H 164 A V 
M/S Freig utt M 40 Fi 
M /S Arild M 36 Fi 
M/S Ga ngsta d M 53 ES 
M /S Synes M 17 G 
MfS H remy R 196 TV 

La ndlottskravet er oversendt lens
mannen i N edre Stj0rdal fo r innkas
sering. 

ATbeid som ble utfe1't i 1911 
Det ble utf0rt en del reparasjons

arbeider pa Sa lt0ya. Ma ling av kj0k
k en i hovedbygg, samt oppussing av 
a ndre rom. R eparasjon pa taket i Sol-
0ye. Framkj0ring av ved fra vindfall 
i skogen Stein og grus ble kj0rt ned 
til k a ia, hvor det ble utf0rt et st0rre 
planeringsarbeid, og der kom trak
toren godt med. Det ble ogsa foretatt 
rydding av ba destrendene samt kraft
linjen. - En n y flaggstang av stal 
er anskaffet. Vannledningsnettet ble 
en del fornyet og reparert. - For
nyelse av det elektriske a nlegg, som 
ble utf0rt i 1970, ble kontrollert og 
godkjent av bedriftens elektroinge
ni0r Bakken. En traktor m ed tilhen
ger er innkj0pt. - Motoren til motor
baten ble tatt ut og fraktet til R an
heim for overha ling . 

A1'beiclsp1·ogmm fo?· 1912: 

1. Motorbaten: Motor skal overhales 
og baten skal oppusses 

2. Rundvask a v a ile rom i hovedbygg. 
3. Oppussing av Sol0ye. Ma ling ut

vendig, oppussing innvendig a v 
fe llesrom og kj0kken. 

4. R eparasjon og restaurering av 
forpakt erbolig. 

5. Ma ling av vestveggen pa lave
bygning . 

6. Rydding av strendene og a ndre 
omrader. 

7. Oppa rbeiding a v en smabathavn. 
8. Forbedring av veien fra kaia og 

opp til hovedbygningen . 
9. Vannbassenget ved sagbruket skal 

t a ppes for va nn og ig jenfylles og 
sagbruket rives. Komiteen a nser 
st edet farlig for sine omg ivelser. 

Komiteen takker styret i R a nheim 
Arbeidsmannsforening og den st0tten 
det har gitt oss, og en srerlig takk til 



F agforeningens formann , P. Myhre, 
for sin innsats for F eriehjemmet . 
Komiteen tal{ker va k t mester Joha n 
E ggan for ha ns arbeidsinn sats og 
pliktoppfyllelse. - En t akk til dere i 
mek. verksted for a ll dug nad og tje
nester dere har vist F eriehjemmet. 

Til slutt vil komiteen t a kke R a n
heim Papirfabrik for a ll den st0tt e og 
interesse dere viser oss. J eg t a kker 
pa komiteen s vegne for den kjrer 
komne g a ven - en traktor - som 
der e for rert e oss. - En takk til der e 

m edlemmer som ferierte pa Salt0ya 
og a ile a ndre som bes0kte stedet. 

Og sa vil komiteen 0nske a ile med
lemmer og a nsa tte pa R anheim Pa
pirfa brik hjertelig velkommen pa 
Salt0ya i 1972, til en trivelig weekend 
og et f erieopphold. Komiteen skal 
g j0re alt for der es trivsel. Vi gar an
terer for frisk luft og r ent sj0vann . 

M ed hilsen 
SALT0YKOMITEEN 

Arne BTekke 
formann 

Valg foretatt ~a anmHte i Ran~eim Ar~ei~~manmforening 
Styr·et: 

Va r aform a nn : Erling Wik. Sekre
t rer: L ars Bekken. Sty r emedlem
m er : Eina r Kva rme, Ragnhild H a r
ber g. Va r a m enn : Ingeborg Knutsen , 

K a rl Brurok. 
Valgkomite : 

Arnfinn Knutsen, forma nn, Oskar 
D a r ell, L eif Lund, Knut Wikdahl, 
Ma rie H a ugan. 

J u letTef estkomite 1972: 
Georg Va den , form. , Knut Eriksen, 
R eidar H a rber g, K a rl Lund, La r s 
H ave, Gunvor K a mbua s, Dagny 
Wikda hl, Eldbj0rg Kristiansen, As
hild Kambuas. 

Fanebcer·er·e : 
K arl D a hl , Kjell J oha nsen, Magnar 
Krognes. 

R evisoTeT: 
H erm a nn Skjervold, Louis Auran. 
Va r a m .: Ole Kirkvold, P er Bekken . 

R epT. t i l Samorganisasjonen : 
Svenn Verkland, Erling Gjerstad. 
Va r a m enn: Knut Wikdahl, A g nes 
K ambua s. 

F eTiehjemkomite: Arne Brekke, for
m a nn, Bror J akobsen, Iva r Dullum, 
Alf Solheim, K a r e Kvam, Joha nne 
H a rber g. 

R epr·. til A.O .F.: Va r afor m a nnen, vi
der e Ing va r Amundsen, P er B. 
Moen, J ens Paulsen. 

Studieutvalg: Viseforma nnen , videre 
Ingvar Amundsen , P er B. Moen, 
J ens P a ulsen, Ole Blekka n . 
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R epT. til Ranheim H us joT eldTe: 
T rygve Torgersen . - Varam ann : 
K r istia n Ebbesen. 

K ommisjonceT : Edvin Kristen sen. 
R epT. til 17. mai-komiteen: 

Agn es Kambuas. 
1. mai-komit e : Arne B rekk e, form. , 

Asle W estber g, Asbj0rn Kvarme, 
Einar M. P a ulsen , Louis Aur an. 

R epr·. til T Tondheim ATbeider·parti: 
P eder Myhre, Asbj0rn J oha nsen, 
Svenn Verkland. 
Varam enn: H en ry Krog nes, A g nar 
Olsen, Leif Skog mo. 

R epr·. til Arbeider-Avisas ar·sm0te: 
Borge La rsen , Steinar Barstad, 
Gudrun Krog nes. 
Varamenn: H enry Larsen ( s jaf0r), 
Eivind A hlberg. 

Forsikr·ingsutvalg : Rolf B a r stad, for
m a nn, Andor Kirkvold, Gunnar 
Aune 

Samarbeidsutvalg for· T reforedlingen 
i Tr0ndelag : F or eningens formann 
og va raforma nn samt Borge Larsen 
og Jor ulf Risholt . 

Avdelingsutvalg, 2-aTig: 

Cellu losen: Bjarne Moslett, H enry 
Skorstad, H enry E ggen , og Karl 
Solem. - Varamenn: Finn J akob
sen , Alf Darell , Boye Moksnes. 
H ovedavdeling: Gunnar Winther, 
K a re Bae, Gjermund Kirkvold, L a rs 
H ave. - Vara m enn: Sverre Eklund, 
Ma r g ido Ring, Rolf W ;:;hlberg. 
Sa len og E .av delingen: Kari Rust a d, 



Ma r gido Olsen, Otto H enriksen , 
Tor Gjen gsto. - Varamenn: Ottar 
Myhre, Torleif H a mmer. 
Sekken : Svenn Verkland, Georg 
Va den , R agnhild H a rberg, Joha nne 
H a rber g. Va r a menn: Ingolf Skog
mo, Agnes Ka mbua s . 
B0lgepapz1en: Erling Wik, H enry 
Krognes, Tor Joha nsson, Ashild 
Ka mbua s. Va r a m enn: Ka rl Lund, 
Magnar Krognes. 
T ranspm·tav d .: Asbjorn R atdahl , 
Gunnar Lauritsen, Ole Blekka n. 

* 

.:y 

* 

* 

Va r a menn: F eder Sta mnes, Bror 
J akobsen . 
B y gnin gsavdel ingen: Klubbst y r et 
Va r a menn: Wilhelm Eriksen, H en
rik Amda hl. 
Gummieringsavdel ingen: Nikola i 
L eikvold, Knut Eriksen , Roy E ggen 
Var a menn: Tore Rusta d og Torleif 
Sret ervold. 

M ek anisk veTksted : Klubbstyret supp
lert m ed verkstedets styremedlem 
i foreningen. 

* 
85 M : 

Olaus Va ngen 8/4 - 72 

so aT: 
B ernha rd La rsen 20/2 - 72 

Eina r Wikdahl 14/4 - 72 

75 dT: 

Sverre H a rber g 25/1 72 

Einar Bost a d 17/2 72 

Bernt Saksvik 9 /4 - 72 

60 dT : 

H elge Smevik 7f5 - 72 

Gunnar Iver sen 1f6 - 72 

50 CtT: 

Thorvald H a ugr onning 16f4 72 

Magna r Krognes 27f4 72 

Asmund Winther 4f6 72 
H enry Skorst a d 13/6 - 72 
Olaf Ber g 19/6 72 

-1< 
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Mannsk apet i M ek. 1'e1· ks tecl jo1 · omkr ing 50 aT siden . F01T este Tekke fra v .: 

Edv . Knt~tsen, Jakob ETi ksen , B eTnhaTd Haugan, TTygve ETiksen , Jakob 

GTytbak, Erling Paulsen , Eskild Haugan, FTei Johansen , SiveTt Syrstad. 
Annen 1·ekke j1·a venstre : Anton Jakobsen, Ann~lf Jakobsen , Mar·t i n Ha1·p er , 

H ans Ha~~gen, Karl Bj0rnstad, Hagbart Wullmn, Anton Gl0rstad, Alvin 

Ancle1·sson, Osvald K v am, Anton Moen, HaTald Moe. - Bak, jTa venst Te : 

Ole S. BaTstad, L aw·its ETiksen og BjaTne SandtT0. 
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UndeT sldmesteTskapet i Tydal skTev dagspTessa at kongelige p eTsoneT neppe 

hadde bes0kt Tydalen siden kong SveTTes tid. Vi haT heT et bilde av Haakon V II 

p a heimtuTen fTa et bes0k pa Stiklestad. Pa Langstein ble det stop11 foT en 

gTind (pa E6). Vi seT Salt0ya i bakgTUnnen. D en sorn apne1· gTinda og fch" 
gTindpengeT av kongens ad.iutant, eT en kaT som levm· i dag og bor- pa Skatv al. 
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A. Holboek Eriksen & Co. •Is, Trondhe im 


